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از راه رسيد و موضوع 
رنگ کردن نارنگي و 
پرتقال و نارنج بر سر زبان ها افتاد. رنگ کردن 
مرکبات سال هاست به عنوان چالشی جدید در 
حوزه باغ�داری و ص�ادرات مرکبات به ش�مار 
مي رود تا جایی که حتي هشدارهای جدی درباره 
مصرف ميوه های رنگ ش�ده به گوش مي رسد. 
حالا مدیر گروه باغبانی دانشگاه علوم کشاورزی 
و منابع طبيعی ساری معتقد است ترش بودن 
ميوه هایي که با رنگ کردن، زرد شده اند، خود 
عاملي براي طرد شدن از بازار هستند و زمانی که 
مصرف کننده، ميوه را با رنگ زرد بخرد و ترش 
باشد دیگر سراغ این ميوه نمی آید و این امر از 
لحاظ بازاریابی بسيار بد و تخریب کننده است.

    
ایران یکی از کشورهای مهم تولیدکننده مرکبات 
است. محصولات گیاهی به ویژه میوه ها، در دوره 
پس از برداش��ت هنوز زنده اند و ب��ه حیات خود 
ادامه مي دهند ولی با سرعت زیادی به سوی مرگ 
پیش رفته به صورتی که اگر در عملیات برداشت، 
جابه جایی، بسته بندی و نگهداری آنها دقت لازم 
به عمل نیاید، مقدار زی��ادی از محصول به عنوان 
ضایعات از بین خواهد رفت و این یکی از مشکلات 
بزرگ در کشاورزی است. برآورد شده که در ایران 
25 تا 70 درصد از میوه ها و سبزی های تازه بعد از 
مرحله برداشت از بین مي روند. تغییر نوع مرکبات 
در ایران هم بسیار حائز اهمیت است. به عنوان مثال 
مرکبات سواحل دریای خزر به علت رطوبت هوا 
دارای پوس��ت نازک و ترش مزه اند ولی در مناطق 
جنوبی مثل جیرفت و جهرم و بندرعباس دارای 
پوست کلفت و مزه شیرین تر هستند اما چند سالي 

است که با رنگ کردن مرکبات و عرضه آنها به بازار، 
مصرف کننده دیگر نمي داند چه چیزي مي خرد و 
چه چیزي مصرف مي کند، چون همه میوه ها زیبا و 
خوش رنگ و ترش و سرطان زا شده اند. متأسفانه این 
موضوع در مازندران به طرز وسیعی اتفاق می افتد و 
در واقع یادآور این ضرب المثل است که گنجشک را 

رنگ مي کنند و جای قناری مي فروشند.
   مرکبات زرد و ترش، رنگ شده اند

زمان درست چیدن میوه، وقتی است که شاخص 
طبع که ترکیب��ی از اندازه گیری می��زان قند و 
اسیدیته آن محصول است، مناسب باشد، یعني 
زمانی باید برای چیدن میوه اقدام کرد که میزان 
قند آن به اندازه کافی افزایش یافته و میزان ترشی 
نیز به اندازه کافی کم شده باشد. ترکیب این دو 
باید در حد تعادل قرار داش��ته باش��د و این امر 

بهترین زمان برداشت میوه از نظر مصرف است.
اینها بخشي از حرف هاي مدیر گروه باغبانی دانشگاه 
علوم کشاورزی و منابع طبیعی ساری است که با 
اشاره به اینکه وقتي مصرف کننده، میوه را با رنگ زرد 
بخرد و ترش باشد دیگر سراغ این میوه نمی آید و این 
امر از لحاظ بازاریابی بسیار بد و تخریب کننده است، 
به شدت از اتفاقي که سراسر مازندران را فراگرفته 
انتقاد مي کند. حس��ین صادقی با بیان این که اگر 
بخواهیم مصرف با کیفیت بیشتری صورت بگیرد 
باید اجازه دهیم محصول بیشتر روی درخت باقی 
بماند، ادامه مي دهد: »اگر محصول بیش��تر روی 
درخت باقی بماند، آن وقت خاصیت انباری خود را 
از دست می دهد که برای جلوگیری از این امر باید 
زمانی که از لحاظ آزمایشگاهی، میوه ها در شرایط 

مطلوبی قرار دارند برداشت و روانه بازار کرد.«

وی با اش��اره به سوءاس��تفاده برخی در چیدن 
مرکبات نرس��یده مي گوید: »متأس��فانه برخی 
افراد در یک مرحله، پوس��ت میوه مرکبات را با 
اس��تفاده از گاز اتیلن تغیی��ر می دهند و از رنگ 
س��بز به زرد تبدیل می کنند، در حالی که هنوز 
قند آن محصول افزایش نیافته و در عمل آن میوه 
ترش مزه اس��ت. اگر این میوه ها را به بازار عرضه 
کنیم موجب دلزدگی مصرف کننده می شود و در 
دفعات بعدی به تولیدکننده اعتماد نمی کنند.«

عضو هیئت علمي  دانش��گاه علوم کش��اورزی و 
منابع طبیعی ساری با اشاره به این که باید میان 
می��وه زودرس و زود چیدن می��وه تفکیک قائل 
ش��د، ادامه مي دهد: »در تمامي  ارقام، سه میوه 
زودرس، میان رس و دیررس وج��ود دارد و باید 
نسبت به آن توجه بیش��تری کرد، به طوری که 
اگر در هر گ��روه ارقام را زود بچینند مش��کل به 
وجود می آید.« وي با بیان این که استفاده از ارقام 
زودرس در تمامي  میوه ها معمول اما زود چیدن 
میوه ها مشکل آفرین اس��ت، تأکید مي کند: »در 
صنایع تبدیلی از میوه های درجه 3 و 4 استفاده و 
به آب میوه تبدیل می کنند اما پرتقال درجه 3 یا 4 
تامسون در مازندران پس از آبگیری تلخ می شود.« 
به عقیده کارشناسان صنایع کشاورزي و غذایي، 
هیچ میوه اي به صورت مصنوعی نمی رسد و فقط 
در آن تقلب صورت می گی��رد و میوه فقط ظاهر 
رس��یده اي به خود مي گیرد. بنابراین به جاست 
حداقل بعد از چند سال متوالي که دیگر همگان 
به رنگ شدن مرکبات و بیماري زا بودن آنها ایمان 
آورده اند، باغداران اجازه ندهند کسي این بلا را سر 
محصولاتشان بیاورد و مقامات دولتی و نظارتی 
نیز جلوی این کار را بگیرند تا این میوه ها وارد بازار 

نشده و با سلامت شهروندان بازي نکنند.

شرایط اقلیمي، زیبایي و توسعه یافتگي در کنار 
ظرفیت بالاي گردش��گري س��الم و پ��اک براي 
مردم کشورهاي اس��لامي سبب شد تا »سازمان 
کنفرانس اسلامي« معروف به »سازمان همکاري 
اسلامي« طرحي را از س��ال 20۱5 با نام معرفي 
شهر نمونه گردشگري کشورهاي اسلامي کلید 
زده و هر س��اله شهري از کش��ورهاي اسلامي به 
عنوان »ش��هر نمونه گردش��گري جهان اسلام« 
معرفي کند.  در حالي که در س��ال هاي گذشته، 
ش��هرهاي همدان و مش��هد به این افتخار نائل 
آمده بودند اینبار نوبت به شهر تبریز مرکز استان 
آذربایجان ش��رقي رس��ید تا در میان کشورهاي 
اسلامي به این افتخار نائل آید و سال 20۱8 به نام 
آن زده شود.  دارا بودن 2۶3 سال قدمت پایتختي 
ایران در طول تاری��خ و ظرفیت هاي بالایي براي 
جذب گردشگر و حفظ میراث فرهنگي و توسعه 
صنایع دستي از جمله مواهبي است که مي تواند 

به بهترین فرصت براي رونق گردشگري در تبریز 
منجر شود.  این مهم موجب شد تا، سازمان صنایع 
دستي و گردشگري آذربایجان شرقي، براي رونق 
هرچه بیشتر تمهیدات ویژه اي اندیشیده و اجرایي 
کند که از جمله مي توان به تکمیل موزه فرش و 
منطقه اي، بهسازي، مرمت، حفظ و احیاي بازار 
تبریز، ربع رشیدي، ارگ علیشاه، افتتاح چند موزه 
جدید در اس��تان، راه اندازي بازارچه هاي صنایع 
دس��تي و نورپردازي اماکن تاریخ��ي به صورت 

مشارکتي با شهرداري تبریز اشاره کرد. 
   آماده شدن تبریز براي 2018

در حالي که انتخاب یک شهر از سوي سازمان هاي 
جهاني مي تواند رونق را براي سال هاي بعدي نیز 
به ارمغان بیاورد، اما در بیشتر مواقع تنها تلاش ها 
در طول آن سالي که آن شهر انتخاب شده صورت 
گرفته و بعدها به فراموش��ي سپرده مي شود.  لذا 
این مهم مي طلبد با توجه به س��رمایه گذاري که 

در آن سال شده اس��ت تا سال ها از این مهم بهره 
لازم را برد.  سال گذش��ته بود که رئیس سازمان 
میراث فرهنگي و گردشگري با اشاره به اهمیت 
برگزاري این رویداد بین المللي، در این خصوص 
گفت: »پرونده ثبت جهاني ارسباران به یونسکو 
ارسال شده و جلسه ش��وراي ثبت یونسکو براي 
تصیم گیري در خصوص این پرونده تیرماه سال 
آینده، هم زمان با رویداد »تبریز 20۱8« برگزار 
مي ش��ود.« محمدحس��ن طالبیان اف��زود: »در 
صورت ثبت جهاني شدن ارسباران، تقارن آن با 
»تبریز 20۱8« از اهمیت ویژه اي برخوردار است 

لذا امیدواریم که این مهم به حقیقت بپیوندد.«
این در حالي بود که ش��هردار تبریز، نیز با تشریح 
برنامه هاي این رویداد مه��م گفت: »در مجموع، 
300 میلیارد تومان پروژه براي برگزاري این رویداد 
در نظر گرفته شده اس��ت. وی گفت: ساماندهي 
ب��ازار تبریز، مرم��ت برخي از ابنی��ه تاریخي این 

شهر، ساماندهي ورودي هاي شهر تبریز، احداث 
س��رویس هاي بهداش��تي در 20 نقطه از ش��هر، 
بهس��ازي پیاده روها، مرمت بخش هایي از مقبرة 
الشعرا، نصب مجسمه شهریار، تجهیز 300 اتوبوس 
نو به ناوگان حمل ونقل درون شهري، نورپردازي 
ابنی��ه تاریخ��ي و… از مهم تری��ن فعالیت هاي 
ش��هرداري تبریز در خصوص این رویداد است.« 
ص��ادق نجف��ي اف��زود: »اح��داث اقامتگاه هاي 
ییلاقي، خدمات دهي خانه هاي بهداشتي روستا 
به گردش��گران، برگزاري جشنواره هاي فرهنگي 
هنري، تولید فیلم هاي مس��تند، تولید تله فیلم، 
لکه گیري آسفالت معابر، برگزاري نمایشگاه هاي 
تجاري، برگزاري نشست هاي تخصصي تجاري، 
برپایي نمایشگاه صنایع دستي افراد تحت پوشش 
بهزیستي نیز از مهم ترین برنامه هایي هستند که 
به مناسبت رویداد »تبریز 20۱8« دستگاه هاي 

مختلف در حال اجراي آنها هستند.«
   تبریز فقط براي 2018 نيست 

با وجود اینکه این رویداد مي تواند س��بب رونق 
همیشگي گردشگري نه تنها در شهر تبریز بلکه 
تمامي استان آذربایجان شرقي ش��ود، اما مداوم 
نبودن برنامه ریزي ها در س��ال هاي بعدي سبب 
شد تا این مهم تنها موجب رونق یکساله این شهر 
ش��ود که به عنوان نمونه مي توان از اتفاق افتادن 
این مهم براي شهرهایي همچون؛ همدان و مشهد 
نام برد که مي توانست رونق همه جانبه براي این 
سه ش��هر بزرگ فرهنگي مذهبي را تا سال ها به 
ارمغان بیاورد.  یکي از اس��اتید دانش��گاه علامه 
طباطبایي در این زمینه مي گوی��د: »از آنجا که 
رونق گردشگري در کشور نیاز به همکاري تمام 
سازمان ها و نهاد ها دارد لذا جاي دارد در این زمینه 

از تجارب دانشگاهیان نیز بهره برداري شود.«
محمود ضیایي با اش��اره به ج��اي خالي جوامع 
دانش��گاهي و پژوهش ه��اي آنه��ا در طرح هاي 
سازمان میراث فرهنگي مي افزاید: »یک گردشگر 
خارجي که به ایران مي آید تنها براي لذت و تفریح 
به ایران نمي آید پس اگر هتل سه ستاره خوب به 
او بدهید براي او بسیار بهتر از یک هتل پنج ستاره 
است. پس یک مدیر اگر بخواهد انتخاب کند باید 
روي این موض��وع فکر کند که ک��دام در اولویت 
است اما چقدر روي این موضوع کار و تحقیق شده 
است.« این در حالي است که علاوه بر تبریز منطقه 
ارس نیز با داشتن کوهستان »کیامکي«، روستاي 
»اشتبین«، منطقه حفاظت  ش��ده »ارسباران« 
یا همان »اینالو«، حم��ام تاریخي جلفا، امامزاده 
س��یدمحمد نوجه مهر، رود ارس، آبشار آسیاب، 
کلیساي سنت اس��تپانوس و... ، که تک تک شان 
از شهرت کافي برخوردارند مي تواند گردشگراني 
را از سراسر کش��ور و حتي خارج از کشور به این 

منطقه بکشانند. 

   س�منان: همایش سنگرس��ازان بي سنگر به همت س��ازمان جهاد 
کشاورزي استان سمنان برگزار شد.  رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان 
سمنان گفت: استان سمنان در هشت س��ال دفاع مقدس بسیار خوش 
درخشید.  سیدحسن میرعماد با اشاره به حضور مؤثر جهادگران استان 
سمنان در هشت سال دفاع مقدس افزود: جهادگران استان سمنان در 22 

عملیات دفاع مقدس حضور مؤثر داشتند. 
   آذربایجان شرقي: مدیرکل دامپزش��کي آذربایجان  شرقي با بیان 
اینکه این استان عاري از بیماري آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان است، گفت: 
از یک هزار پرنده در اس��تان نمونه برداري شد که نتیجه همه آزمایش ها 
منفي است.  امیرحسین بهداد افزود: با این وجود نباید نتایج این آزمایشات 
دست اندرکاران را فریب دهد و موجب سهل انگاري شود، و اداره کل استان 
همچنان کار رصد و پایش پرندگان را در خصوص آنفلوآنزا انجام مي دهد 
و رعایت توصیه هاي بهداشتي براي جلوگیري از شیوع بیماري آنفلوآنزاي 

فوق حاد پرندگان ضروري است. 
   بوشهر: مدیرکل بنادر و دریانوردي استان بوشهر از رشد 4/5 درصدي 
صادرات کالا به کش��ور قطر از طریق استان بوش��هر خبر داد.   سیاوش 
ارجمند زاده گفت: در شش ماهه نخست امسال حجم تخلیه و بارگیري از 
یک میلیون و 39۱ به یک میلیون و 422 هزار تن با 2درصد افزایش یافت 

که عمده این رشد در عرصه صادرات محقق شده است. 
   مرکزي: معاون اجتماعي وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکي در 
آیین گشایش همزمان ۶0 کانون سلامت محله در مهاجران شازند، افزود: 
کانون هاي سلامت محله سرمایه اي براي استان مرکزي است و باید کوشش 
شود تا از این فرصت به نحو مطلوب استفاده شود.  سیدمحمد هادي ایازي 
افزود: مشارکت اجتماعي در بخش سلامت کشور گفتماني مهم است که با 

راه اندازي کانون سلامت محله خدمتي ماندگار در حوزه سلامت است. 
   آذربایجان غربي: رئیس جهاد دانش��گاهي آذربایجان غربي از ثبت نام 
بیش از ۶ هزار نفر در سامانه مش��اغل خانگي در ۱7 شهرستان استان خبر 
داد.  ولي عاقلي گفت: در شهرستان ارومیه با اختصاص 28 درصد ثبت نامي ها 
و شهرس��تان هاي میاندوآب، بوکان و نقده به ترتیب بیشترین ثبت نامي ها 
را به خود اختصاص دادند.  وي افزود:2۱ رش��ته ش��غلي ب��راي این طرح در 
آذربایجان غربي اختصاص یافته بود که 25 درصد متقاضیان در رشته پرورش 
مرغ بومي و مابقي رشته هاي شغلي را پوشاک، بسته بندي حبوبات و بسته بندي 

میوه خشک به ترتیب بیشتر ثبت نامي ها را به خود اختصاص داده اند. 
   قم: مدیرعامل و جمعي از مدیران ش��رکت آب و فاضلاب استان قم 
همزمان با هفته دفاع مقدس با خانواده هاي معزز و گران قدر شهیدان دکتر 
مصطفي نبي لو و احمد جلالي نسب از شهداي مدافع حرم دیدار کردند.  
علي جان صادق پور افزود: این عزیزان در این برهه از زمان وفادارترین افراد 
به نظام، انقلاب و ولایت به شمار مي روند که با بینشي عمیق در خارج از 
مرزها به دفاع از آرمان هاي ایران اسلامي پرداختند.  وي شجاعت را یکي 
از ویژگي هاي شهداي مدافع حرم دانست و یادآور شد: این عزیزان در این 
غبار غفلت حقیقت را تشخیص دادند و با حضور فیزیکي خود براي مقابله با 

دشمنان اسلامي شجاعت خود را به رخ جهانیان کشیدند.

روزگار سياه ماهيان زرينه رود
کساني که  به شهرستان میاندوآب سفر داشته اند حتماً شاهد رودخانه اي 
زیبا و دل انگیز بوده اند. رودخانه اي که طول شهرستان میاندوآب و شاهین دژ 
را مي پیماید و س��رانجام به  دریاچه ارومیه مي ریزد. رودخانه زرینه رود یا 

جغاتي که یکي از رودخانه هاي مشهور آذربایجان غربي است. 
از اینکه براي نوشتن از زرینه رود مجبور باشیم از افعال »ماضي« استفاده 
کنیم، خیلي سخت است. اینکه بگوییم این رودخانه قدیمي ترین رود تغذیه 
کننده دریاچه ارومیه با 42 درصد آورده آب بود و زرینه رود داراي گونه هاي 
مختلف ماهي از جمله ماهي اسبله، آمور، کپور طلایي و معمولي، کاراس، 
فیتو فاگ و بیگ هد، ماش، سفید و کیلکاي رودخانه، سیاه ماهي و چند 
گونه دیگر بود و حالا حال و روز خوبي ندارد و به محلي براي ریخته شدن 

فاضلاب ها تبدیل شده و ماهیانش در حال جان دادن هستند. 
الان نزدیک به پنج سال است که هر سال به دلایل مختلف تعدادي از ماهیان 
زرینه رود تلف مي شوند و در این مدت، مسئولان محترم با جمله »مسئله در 

دست بررسي است!« هیچ کاري براي جلوگیري از این فاجعه نکرده اند. 
امس��ال هم با افزایش آلاینده ها در این رودخانه، ش��رایط براي ماهي ها 
سخت تر ش��د و باز هم تعداد زیادي از آنها جان دادند و این فاجعه آنقدر 
دردناک بود که صداي مردم بلند شود و مسئولان پاسخ دهند: »مسئله 

در دست بررسي است!«
با اینکه چندین بار کارشناس��ان و مأموران ادارات محیط زیس��ت و آب 
منطقه اي استان آذربایجان غربي براي یافتن علت این امر به کنار زرینه رود 
رفته اند اما سؤال اینجاست که آیا آنها علت را نمي یابند یا عزمي براي برخورد 
با عوامل بروز این فاجعه وجود ندارد. چرا تاکنون اقدام قانوني و اساسي در 
این خصوص صورت نگرفته است.  البته مردم منطقه به خوبي شاهد ورود 
پساب کارخانه قند میاندوآب که در نزدیکي رودخانه احداث شده، هستند 
اما گویي زور حافظان محیط زیست به مالکان کارخانه نمي رسد و هنوز 
اقدام در خوري براي دفع بهداشتي پس��اب هاي این واحد انجام نشده و 

موجب شده هر سال این فاجعه زیست محیطي در منطقه تکرار شود. 
کارخانه قند میاندوآب در حاش��یه رودخانه زرین��ه و در داخل منطقه 
مس��کوني واقع بوده و با وجود کنترل نحوه فعالیت آن به صورت پایش 

ماهانه، مشکلات زیست محیطي آن هنوز مردم منطقه را مي آزارد. 
اولین بار در سال 93 بود که در پي بزرگ ترین مرگ  و میر ماهیان در زرینه 
رود، موضوع به صورت مستند و دلایل کاملًا محکمه پسند که حکایت 
مي کرد، این فاجعه محصول سرازیرشدن پس��اب به رودخانه زرینه رود 
است، به مسئولان مربوطه جهت رسیدگي گزارش شده و این داستان هر 
سال تکرار شد و امسال هم ماهي ها تلف شدند و نامه و مستندات آماده و 

مسئولان در حال بررسي علت این مسئله... 
وقتي رئیس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیس��ت آذربایجان غربي 
کارهایش را بر اس��اس گزارش هاي مردمي ش��روع مي کند و با گذش��ت 
چهارسال هنوز هم مي گوید »پس از بررسي نتایج آزمایشگاهي، اطلاع رساني 
لازم در این خصوص صورت مي گیرد« و به مانند دیگر مسئولان استاني در 
آخر حرف هایش »علت وقوع این حادثه در دس��ت بررسي است« را تکرار 

مي کند، آیا باید هنوز هم انتظار داشت فرجي حاصل شود؟
همگان خوب مي دانند در سال هاي گذشته به دلیل کاهش میزان آب و 
پایین آمدن دبي رودخانه، بستر رودخانه به دلیل انباشت پساب ها سمي 
شده و اکسیژن آب کم و در نتیجه موجب اتلاف ماهیان مي شد و پساب 
کارخانه قند هم مزید بر علت و عامل ته نشین شدن همان مواد سمي در 
رودخانه، بنابراین باید پرسید کارشناسان حالا به دنبال یافتن چه سر نخي 

هستند؟ جز اینکه زمان را به نفع کارخانه داران از بین مي برند؟
کوتاه سخن اینکه صداي ماهیان زرینه رود به گوش هیچ کس نمي رسد و 
آرام در زیر آبي غرق مي شوند که قرار بود مأمن و محل زیستشان باشد. اگر 
امسال هم به داد زرینه رود نرسید حتماً سال بعد باید از این رودخانه زیبا به 

عنوان کانالي براي گذشتن فاضلاب ها و پساب هاي صنعتي نام ببریم.

 تمام شهرهاي گلستان 
صاحب آتش نشاني مي شوند   

تا دو سال آینده در تمامي شهرهاي استان  گلستان
گلستان ایستگاه آتش نشاني ایجاد مي شود. 
اس��تاندار گلس��تان با اش��اره به اینکه در 33 شهر گلس��تان 30 ایستگاه 
آتش نش��اني فعال وجود دارد، گفت: از این تعداد 22 شهر داراي ایستگاه 
آتش نشاني بوده و بقیه ش��هرها تا پایان س��ال98 با کمک دولت تجهیز 
مي شوند.  سیدمناف هاشمي با بیان اینکه آتش نش��انان در ایمني مردم 
از جمله حوادث ترافیکي، زلزله، س��یلاب و دخالت مستقیم دارند، افزود: 
شهرداران تلاش کنند حقوق و مزایاي آتش نشانان را با دریافت مجوزهاي 
لازم از مراجع زیربط با دیگر کارکنان همسان کنند.  وي با اشاره به اینکه 
امکانات ورزشي خوب در اختیار ایستگاه هاي آتش نشاني قرار گیرد، ادامه داد: 
اجراي تمرینات مرتب ورزشي و بدني مأموران آتش نشاني به منظور بالا بردن 
توانایي و آمادگي آنان در مواقع مقابله با خطرات و حوادث مؤثر است.  استاندار 
گلستان گفت: گلستان از جمله استان هاي حادثه خیز در زمینه آتش سوزي، 
سیل و زلزله است که توجه جدي مسئولان استان را مي طلبد.  هاشمي تأکید 
کرد: استفاده از این نیروهاي داوطلب آموزش دیده، ضعف موجود در رابطه با 
کمبود نیروي انساني متخصص را رفع مي  کند.  وي با اشاره به اینکه امکانات 
اطفای حریق از ضروریات ساختمان هاي پنج طبقه به بالاست، یادآور شد: 
آتش نشاني ایران و گلستان به لحاظ استاندارد و تجهیزات، با دنیا فاصله دارد 

و براي جبران این فاصله نیاز به تقویت نیروهاي خود مي باشد.

محمدرضا هاديلو

تردد زائران عتبات از مرز مهران افزايش يافت
فرمانده انتظامي استان ایلام با اشاره این که آمار تردد زوار در پایانه مرزي  ايلام
مهران به خاطر اربعين حس�يني)ع( رو به افزایش اس�ت، گفت: همه 
تمهيدات ترافيكي و انتظامي لازم در محورهاي مواصلاتي براي تردد روان زائران اندیشيده شده است. 
سردار »نورعلي یاري« افزود: عملکرد انتظامي استان در سال هاي گذشته رضایت بخش بوده و امسال نیز باید 
استعدادمان را تقویت و همت مان را در راستاي تأمین امنیت زائران مضاعف کنیم.  وي با بیان این  که براي 
پیشگیري از تخلفات رانندگي در مسیرهاي استان و منتهي به شهر مهران از گشت هاي موتوري و سیستم هاي 
ثبت تخلفات استفاده خواهیم کرد، ادامه داد: در ایام اربعین با مستقر کردن ایستگاه هاي تلفیقي متشکل از 

پلیس هاي راهور، آگاهي، اطلاعات در میان مسیرها براي کنترل و خدمت به مردم استفاده خواهیم کرد.

رونمايي از پوستر تئاتر شهداي مدافع حرم در آران و بيدگل
در آیيني از پوستر تئاتر شهداي مدافع حرم »کنارم باش« با حضور مسئولان  كاشان
شهرستان در محل مدیریت آموزش و پرورش آران و بيدگل رونمایي شد. 
مدیر آموزش و پرورش آران و بیدگل در آیین رونمایي از پوستر تئاتر شهداي مدافع حرم »کنارم باش« 
گفت: این تئاتر با موضوع شهداي مدافع حرم با حضور ۱۱ بازیگر به نویسندگي و کارگرداني امیرحسین 
عنایتي از ۱5 تا 25 مهرماه در سالن اجتماعات شهداي عربیان به روي صحنه مي رود.  محمد معدندار با 
اشاره به وجود برخي از مسائل و تحریف ها درباره شهداي مدافع حرم برگزاري این تئاتر را زمینه اي براي 
فرهنگ سازي براي قشر جوان جامعه و نمایش واقعیات مدافعان حرم بیان کرد.  وي افزود: در این تئاتر 

گوشه اي از زندگي شهید مدافع حرم مصطفي زاهدي بیدگلي توسط برادرش به نمایش درآمده است. 
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برداشت مرکبات نارس و رنگ کردن آنها براي عرضه به بازار، تمام مازندران را فراگرفته است

عرضه مرکبات نرسیده به بازار با رنگ زرد بیماری زا

نماينده مردم چابهار:
چابهار با توسعه نامتوازن مواجه است    

توسعه متوازن زیرساخت هاي حمل  سيستانوبلوچستان
و نقل�ي چابه�ار و به وی�ژه تكميل 

راه آهن چابهار- زاهدان عزم جدي ملي مي خواهد. 
نماینده مردم چابهار در مجلس شوراي اسلامي گفت:  در چابهار با یک توسعه 
نامتوازن از سوي وزارت راه مواجه ایم؛ با آنکه بندر چابهار با یک میلیارد دلار 
سرمایه گذاري آماده شده اما در سایر زیرساخت ها که تکمیل کننده بندر 
هس��تند و بندر نیاز مبرم به آنها دارد، فاصله معنادار داریم و خیلي عقب 
هستیم .   عبدالغفور ایرانژاد افزود: بندر چابهار در حالي با ظرفیت ۱5 میلیون 
تخلیه و بارگیري در سال آماده شده که جاده هاي غیراستاندارد و فاقد شانه 
چابهار، اصلاً استاندارد چنین بندر بین المللي را ندارند؛ توقع این بود که وزارت 
راه همزمان با توسعه بندر به فکر توسعه جاده و راه آهن که تکمیل کننده آن  
است، باشد.  نماینده چابهار با اشاره به روند ساخت راه آهن چابهار- زاهدان 
ادامه داد: این راه  آهن به دلیل حجم باري که قرار است از بندر چابهار صادر، 
وارد و ترانزیت شود؛ اقتصادي  ترین راه ریلي ایران است و بندر چابهار بدون 
راه آهن به نظر کارشناسان اصلاً رقابت پذیر نیست.  ایرانژاد گفت: محور ریلي 
چابهار- زاهدان به  طول ۶۱0 کیلومتر از سال 89 آغاز شده اما به دلیل کمبود 
اعتبارات با وقفه اي سه  ساله روبه  رو شد و دوباره در سال 92 این بار توسط 
قرارگاه سازندگي خاتم الانبیا)ص( شدت گرفت. قطعه دوم آن هم از زاهدان 
تا سرخس به تازگي در اواخر سال گذشته آغاز شده است .  وي با بیان اینکه 
راه آهن چابهار 32 درصد پیشرفت فیزیکي دارد، افزود: تاکنون بنا به آمار 
شرکت توسعه زیرساخت هاي حمل و نقلي وزارت راه، هزار میلیارد تومان 
منابع به آن ترزیق شده و براي تکمیل آن هم 4هزار میلیارد تومان اعتبار 
مي خواهد البته براي تکمیل قطعه دوم هم 3  هزار میلیارد تومان اعتبار لازم 
دارد که در مجموع 7 هزار میلیارد تومان  مي شود. نماینده چابهار تأکید کرد: 
توسعه متوازن زیرساخت هاي حمل و نقلي چابهار و به ویژه تکمیل راه آهن 

چابهار- زاهدان عزم جدي ملي مي خواهد.

ايجاد 18 كلينيك تخصصي در اردبيل    
اردبيل در راستاي بهره مندي مردم از خدمات 
درماني ارزان قيمت و رایگان، 18 کلينيك 
تخصصي و فوق تخصصي در استان اردبيل راه اندازي و فعال شده است. 
 رئیس دانشگاه علوم پزشکي اس��تان اردبیل گفت: اجراي طرح تحول 
نظام سلامت در قالب هفت بسته خدمتي بود و در اجراي همین طرح به 
منظور ارائه خدمات درماني ارزان قیمت و رایگان، دانشگاه علوم پزشکي 
اردبیل ۱8 کلینیک تخصصي و فوق تخصصي را در جاي جاي اس��تان 
ایجاد کرده اس��ت.  قدرت اخوان اکبري با اش��اره به حضور و استقبال 
بیماران در این کلینیک ها افزود: س��الانه بالغ ب��ر 850 هزار نفر بیمار 
با کمترین قیمت ک��ه مبلغي در حدود 5هزار تومان مي باش��د، در این 
کلینیک ها ویزیت مي شوند. به طوري که هم اکنون کلینیک تخصصي 
درماني کوثر در اردبیل با دارا ب��ودن پنج متخصص و ۱2 فوق تخصص 
به یکي از پرمراجعه ترین کلینیک هاي دانش��گاه علوم پزشکي اردبیل 
تبدیل شده و سالانه شاهد مراجعه بیش از ۱30 هزار بیمار جهت ویزیت 
است.  به گفته وي قیمت ارزان تعرفه دولتي در ویزیت و سایر هزینه هاي 
درماني آن در کلینیک هاي تخصصي دانش��گاه علوم پزش��کي اردبیل 
موجب شده مراجعان زیادي به لحاظ بضاعت مالي در صدد اخذ نوبت 
اینترنتي و حضوري باشند.  وي در این خصوص به آماده سازي کلینیک 
بزرگ کارشناسان در سه طبقه و انتقال درمانگاه کوثر به عنوان یکي از 
کلینیک هاي پرازدحام به این محل طي دو ماه آینده خبر داد و تأکید 
کرد براي ساخت و تجهیز این کلینیک 40 میلیارد ریال اعتبار هزینه 

شده تا خدمات بهتر در فضاي فیزیکي مناسب به بیماران ارائه شود. 

 اجراي طرح بازسازي بافت هاي فرسوده 
در 4 محله بندرعباس    

مرحله نخست طرح بازگشایي معابر در  هرمزگان
محله هاي طلابند، توحيد، سيدکامل و 

چاهستاني ها در بندرعباس اجرایي مي شود. 
مدیر کل فني و اجرایي اس��تانداري هرمزگان با اع��لام این مطلب گفت: با 
بازگش��ایي این معبر ها صدور مجوز ساختمان س��ازي در مجاور معابر آغاز 
مي شود.  آرش رضایي افزود: صاحبان املاکي که در مجاور معابر قرار دارند در 
صورت تجمیع زمین هاي خرد از مشوق هاي بانکي و تخفیف در پروانه ساخت 
برخوردار مي شوند.  مدیر کل فني و اجرایي استانداري هرمزگان ادامه داد: 
صاحبان املاک براي ساخت هر واحد در شهر بندرعباس از 40 میلیون تومان 
و در شهرستان ها از 30 میلیون تومان تس��هیلات بانکي با کارمزد 4 درصد 
برخوردار مي شوند.  وي گفت: در گام بعدي نوسازي بافت فرسوده در هشت 
شهر هرمزگان آغاز مي شود.  رضایي افزود: محله چاهستاني ها در بندرعباس به 
عنوان اولویت نخست در اجراي طرح بازآفریني شهري انتخاب شده و توافقات 
اولیه براي بازگشایي دو خیابان اصلي در این محله صورت گرفته است.  مدیر 
کل فني و اجرایي اس��تانداري هرمزگان ادامه داد: با بازسازي بافت فرسوده 
چاهستاني ها امکان اسکان 4 هزار نفر در این محله فراهم مي شود.  43 درصد 
از مساحت بافت هاي قابل سکونت در بندرعباس فرسوده و غیررسمي است.

يك سال پیش بود که شهر تبريز در استان آذربايجان شرقي از سوي 
»سازمان کنفرانس اسلامي« و بر اساس فاکتورهاي تاريخي، فرهنگي، 
ديني و مذهبي توانس�ت خود را ب�ه عنوان مدرن ترين، س�الم ترين، 
زيباترين و توسعه يافته ترين ش�هر ايران در میان کشورهاي اسلامي 
براي س�ال 2018 معرفي کند.  اين مهم س�بب شد تا س�ازمان میراث 
فرهنگي در کنار س�اير س�ازمان ها و با همكاري »س�ازمان همكاري 
اس�لامي« اقداماتي را در زمینه رونق گردشگري اين شهر انجام دهد.  

اين در حالي اس�ت که به گفته کارشناس�ان نبايد اين مهم با گذشت 
يكس�ال از انتخاب آن به فراموش�ي سپرده ش�ود و جا دارد تا سال ها 
از رونق اقتصادي و فرهنگي ايجاد شده در اس�تان آذربايجان شرقي 
استفاده شود.  موضوعي که سبب شد يك استاد دانشگاه با گله مندي 
از اينكه س�ازمان میراث فرهنگي در برنامه ريزي هاي گردش�گري از 
ظرفیت دانش�گاه ها اس�تفاده اي نمي کند اعلام کند: »اين مهم سبب 
ش�ده تا طرح هايي که در اين زمینه مي دهد به شكست منجر شود.«
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